
 
 

Consell Escolar Municipal 
Cornellà de Llobregat 

Data: 16/IX/2015                                                                                                              Nº: 5 

Assistents:  
Montserrat Pérez, Enric Térmens, Helena Porras, José Luis Pérez, Luis López, Mª Dolores 
Crisóstomo, Mª Carmen Brito, Albert Mis, Joaquín Sopena, Carme Laez, Teresa Cosialls, 
Cristina Gabirondo, Imma Rodríguez-Xuárez, Oriol Pallarés, Ferran López, Rosa María 
Martínez, Salvador Valls, Mercè Roca, Gemma Marmolejo, Mª Gràcia García-Baquero, Jordi 
Izquierdo, Vidal Aragonés, Raquel Albiol, Núria Luceno 
 
S’excusen:  
David Caño, Urbano Martínez, María Turruchel Alcantud, Juan Ramón Blanco, Elisa Rubio, 
Isabel Rueda, Gemma Coll, Mariona Castells 

Ordre del dia: 

 

 Constitució del nou Consell Escolar Municipal. 

 Aprovació, si escau, de l’acta anterior. 

 Valoració del inici del curs escolar 2015/2016. 

 Proposta i aprovació de dies de lliure disposició als centres educatius de Cornellà de 

Llobregat per al curs 2015/2016. 

 Elecció dels representants del CEM a la Comissió de Valoració de les sol·licituds 

“d’Ajuts reemborsables per al pagament d’estudis universitaris” de l’Ajuntament de 

Cornellà. 

 Assumptes sobrevinguts. 

 Precs i preguntes 

 

 S’inicia la sessió a les 17.40 

 

 PUNT 1 DE L’ORDRE DEL DIA (Constitució del nou Consell Escolar Municipal): pren la 

paraula la sra. Montserrat Pérez, Regidora d’Educació de l’Ajuntament i, abans de la 

constitució del CEM, sol·licita que els assistents se presentin i informin breument a 

quina instància pertanyen.  

El sr. Vidal Aragonés, representant del grup polític CEC-CPC, sol·licita a la 

vicepresidència del Consell que clarifiqui la composició del nou Consell Escolar 

Municipal pel que fa als Sindicats  i que s’expliqui perquè no queda representat el 

Sindicat CGT (el que té la major representació en l’àmbit educatiu de Cornellà) i 

quins criteris s’han utilitzar per establir la nova configuració del CEM.  

La sra. Montserrat Pérez, Regidora d’Educació, informa en aquest sentit que la 



 
 

configuració del CEM s’ha establert d’acord a la normativa vigent, i que ha quedat 

plasmada en un Decret de Nomenament dels Membres CEM, aprovat al Ple de 

l’Ajuntament. En qualsevol cas, si s’ha d’ampliar el plenari del Consell es pot decidir 

en una altra sessió atès que encara queden vacants per cobrir.  

 

El sr. Vidal Aragonés, representant del grup polític CEC-CPC, desitja que consti en 

acta que el seu grup polític no està d’acord en com queda la composició en el 

moment de constituir-se  el CEM, pels motius abans exposats. 

 

 PUNT 2 DE L’ORDRE DEL DIA (Aprovació, si escau, de l’acta anterior):  La sra. 

Montserrat Pérez, Regidora d’Educació, pren la paraula i, a títol informatiu, efectua 

la lectura de l’acta de la sessió anterior (de 2 de desembre de 2014). 

El sr. Joaquín Sopena (representant del Sector Pares-CEC del Institut Miquel Martí i 
Pol), sol·licita que es confirmi la data de la reunió de l’anterior Consell i, com que no 
sembla que s’hagi fet cap altre Consell des d’aleshores, es clarifiqui si hi ha hagut 
seguiment dels acords.  
 
La sra. Helena Porras (representant del Sector Professorat) sol·licita que en properes 
sessions del Consell, s’eviti la lectura de l’acta de les sessions anteriors. 
 

 PUNT 3 DE L’ORDRE DEL DIA (Valoració del inici del curs escolar 2015/2016): pren la 

paraula el sr. Juan Jose González, Secretari del CEM, i facilita les dades d’inici del 

curs escolar que han facilitat des dels Serveis Territorials d’Ensenyament de la 

generalitat de Catalunya al Baix Llobregat. 

Educació Infantil i Primària 

Escola Pública 

El total d’alumnes que començaran el curs són: 

- Educació Infantil:  1.950 alumnes (79 grups) 
- Educació Primària:   4.016 alumnes (165 grups) 
- Total grups: 244 
- Total alumnat: 5.966 

 
Concertada 

 Educació Infantil:  462 alumnes  

 Educació Primària:   932 alumnes 

 Total grups: 54 

 Total alumnat: 1.394 
 



 
 

 

Educació Secundària 
 
El total d’alumnes que començaran el curs són: 

 

 1r ESO: 714 alumnes (25 grups) 

 2n ESO:  769 alumnes (25 grups) 

 3r ESO: 735 alumnes (23 grups) 

 4t ESO: 613 alumnes (22 grups) 

 Total grups: 98   

 Total alumnat: 2.831 alumnes 
 

Pren la paraula el sr. Enric Térmens, Director del Departament d’Educació de 

l’Ajuntament, per informar que per a aquest curs 2015/2016: fonamentalment s’ha 

reduït un grup de P3 per la davallada de la natalitat al municipi, i el gran volum 

d’alumnes que fa uns cursos es trobava a la Primària, ja han promocionat a la 

Secundària i això ha fet necessari la creació d’un nou Institut d’Educació Secundària 

(INS de Cornellà de Llobregat) que ha ofert dos grups de primer d’ESO.  

 

Tenint en compte, a més a més, que l’INS Francesc Macià també ha hagut de reduir 

un grup de primer d’ESO, es conclou que a la ciutat s’ofereix un grup més de 

Secundària respecte al curs passat. No existeixen, doncs, en general grans 

diferències entre les xifres del curs 2014/2015 i les del curs 2015/2016. 

 

Pel que fa a l’alumnat que ha sol·licitat plaça escolar fora de termini al servei propi 
de l’Ajuntament que s’ofereix al Departament d’Educació, tampoc hi ha hagut un 
increment substancial de demandes, atenent a un nombre similar de persones 
respecte al curs passat.  
 
Quant a les obres als centres educatius de la ciutat impulsades des de l’Ajuntament, 
el sr. Térmens informa que les més significatives han estat: 

 
- Renovació de la cuina de l’Escola Els Pins. 
- Renovació de l’espai de menjador de l’Escola Anselm Clavé. 
- Instal·lació de la nova campana extractora a l’Escola Abat Oliba. 
- Condicionament del pati de l’Escola Mare de Déu de Montserrat. 
- Condicionament del pati de l’Escola Antoni Gaudí. 

 
Resta pendent la renovació integral de la coberta de l’Escola Mediterrània. 
 

 



 
 

Pel que fa al Departament d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya, s’informa 
que les obres desenvolupades s‘han centrat en:  

 
- L’adaptació de les aules i espais comuns del nou institut de la ciutat.  
- Rehabilitació d’un petit espai annex del Institut Joan Miró, corresponent a 

l’antiga casa del conserge.  
- Reforma integral de la cuina de l’Escola Antoni Gaudí, compartida amb 

l’Escola Mediterrània. 
 

Resta pendent la construcció de la tanca perimetral de  l’Institut Miquel Martí i Pol 
 

El sr. Vidal Aragonés, representant del grup polític CEC-CPC, pregunta al Consell si en 
algun cas, als centres educatius de la ciutat es superen les ràtios legals i sol·licita que 
es facin arribar les dades d’escolarització definitives una vegada finalitzat el període 
de matriculació del mes de setembre. També pregunta si a les escoles bressol del 
municipi s’ha cobert tota l’oferta existent de places per a aquesta etapa educativa.  

 
El sr. Enric Térmens, Director del Departament d’Educació, informa que tant a 
Educació Infantil com a Educació Primària, les ràtios que actualment existeixen no 
són alarmants, es mouen en general sobre els 25 alumnes, i es troben dins de la 
legalitat. A més a més, al barri de Sant Ildefons, i concretament als cursos de P3 i P4 
la ràtio dels centres és inferior a la legalment establerta, atenent així a les 
necessitats i a les circumstàncies particulars del barri. En canvi a Educació 
Secundària, encara que també existeix una ràtio legal, la situació és més complexa. 
 
El sr. José Luis Pérez, director del INS Joan Miró, explica que, efectivament, la 
situació als centres d’Educació Secundària és complicada, però encara no es crítica 
en cap cas. En qualsevol cas, també assegura que la Delegació de SSTT 
d’Ensenyament, tampoc té la capacitat per a dur terme determinades mesures que 
permetin millorar l’escenari que tenim a nivell educatiu. En el cas del INS Joan Miró, 
el primer curs d’ESO es troba en una situació correcta, però tant el segon com el 
tercer curs es troba actualment amb sobreràtio (més de 31 alumnes/aula de 
mitjana). Quart, en canvi, torna a tenir una situació correcta.  
 
Aquesta situació també ha originat que existeixi una manca de places al CFGM, fet 
que aboca al Batxillerat a una situació complicada. Òbviament, aquesta situació és 
deguda a una mala planificació del territori escolar per part d’Ensenyament, que està 
fent que la pressió s’exerceixi sobre l’ESO i el Batxillerat, que han d’assumir fins i tot, 
alumnes procedents d’altres poblacions (per exemple, ara mateix, no existeix a tot 
Cornellà cap plaça vacant del Batxillerat Social). 
 
Aquesta situació greu s’ha traslladat també a l’àmbit laboral, ja que des 
d’Ensenyament s’ha designat professors als centres el dia 10 de setembre per 
començar el curs el dia  14 de setembre. 



 
 

 
La sra. Mª Carmen Brito,  sotsdirectora de l’INS Esteve Terradas, explica que al seu 
centre no tenen sobreràtio però perquè la matrícula depèn rigorosament dels espais 
que existeixen al centre. Aquesta situació fa que hi hagi molts alumnes que quedin 
fora. Quant a les plantilles de l’FP els problemes greus es van originar al mes de juliol 
ja que no s’està dotant als centres atenent a les seves necessitats reals de 
professorat. Encara que a l’INS Esteve Terradas es va lluitar molt directament amb el 
Director del SSTT per aconseguir una plantilla mínima, a l’INS Miquel Martí i Pol li 
consta que no l’han dotat de la plantilla necessària a dia d’avui. S’estan retirant una 
mitjana de 3 o 4 professors per centre i per això, els directors dels centres del Baix 
Llobregat estan preparant algun tipus de mesura reivindicativa.  
 
Pel que fa a les Escoles Bressol, el sr. Enric Térmens informa que, a data d’avui no hi 
ha pràcticament cap vacant a les 8 escoles bressol municipals. En el període de 
preinscripció, es va produir una llista d’espera d’unes 50 persones i les mesures que 
es van prendre per tal d’assumir aquestes demandes de plaça, va ser reobrir el grup 
de 1 a 2 anys de l’Escola Bressol La Baldufa i  crear un grup mixt a l’Escola Bressol Cel 
Blau. D’aquesta forma totes les vacants cobertes i les peticions fora de termini s’han 
pogut considerar i oferir una resposta positiva. Per tant, també s’ha ampliat l’oferta 
inicial de places, encara que durant aquests dies pot haver-hi encara més moviments  
 
El sr. Albert Mis, representant del Sector Pares-CEC del INS Miquel Martí i Pol, 
informa que a finals de juny, al seu centre faltaven dos professors i mig. El Cap 
d’Estudis va anar a parlar directament amb SSTT d’Ensenyament, però els van dotar 
només amb mig professor (per tant, hi ha un dèficit de 2 professionals).  
 
La sra. Mª Carmen Brito  informa que, encara que es pot fer tot el desdoblament que 
s’estableix a nivell curricular, només s’aconsegueix augmentant el nombre d’hores 
de dedicació del professorat. 
 
El sr. José Luis Pérez, director de l’INS Joan Miró, comenta que aquesta situació de 
precarietat als centres ve derivada de fa uns anys, quan des del Departament 
d’Ensenyament es va voler reduir dues hores lectives als professors de més de 55 
anys. Aquesta reducció suposava la contractació de 300 professors més, fet que amb 
l’actual situació econòmica ha estat impossible mantenir. Per aquest motiu, ara ja no 
es fan efectives aquestes reduccions i, poc a poc, s’ha intentat recuperar la força 
docent perduda per aquesta mesura. 

 

 PUNT 3 DE L’ORDRE DEL DIA (Proposta i aprovació de dies de lliure disposició als 

centres educatius de Cornellà de Llobregat per al curs 2015/2016). Pren la paraula el 

sr. Enric Térmens, Director del Departament d’Educació, per informar que ja existeix 

una proposta de dies de lliure disposició per al curs 2015-2016 consensuada per part 

del centres educatius de Primària i Secundària que és la següent: 



 
 

o 7 desembre de 2015 
o 8 de gener de 2016 
o 8 de febrer de 2016 

 
Aquest proposta també és la que s’ha fet arribar per part des centres de la ciutat als 
SSTT d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya. 

 
La sra. Helena Porras (representant del Sector Professorat),  indica que falta 
concretar encara per part de l’Ajuntament les dates de les festes de la ciutat de l’any 
2016, i que s’ha de tenir en compte que el 24 de setembre és festa a la ciutat i que 
no h haurà activitat comercial. També precisa que el  16 de maig és festa a tot 
Catalunya. 

 
El sr. Enric Térmens, Director del Departament d’Educació, informa que el 27 de 
maig serà la Festa Major de la Ciutat, però que la concreció de la resta de dates 
festives s’ha d’aprovar per Junta de Govern. 
 
La Sra. Imma Rodríguez-Xuárez, directora de l’EAP,  comenta que aquest curs es 
podria donar la mateixa situació que al 2014/2015 pel que fa al fet que els dos dies 
de festa local del municipi es fixen dins de l’any natural (de gener a desembre) i els 
quatre dies de lliure disposició del centres, s’estableixen per a cada curs escolar (de 
setembre a juny). Hem de recordar que el curs passat va coincidir una sola festa local 
dins del període del curs i que es preveia que el curs actual comptaria amb tres 
festes locals. És per això que es va acordar fer un canvi i establir cinc dies de lliure 
disposició per al curs 14-15, amb l’acord de disposar només de tres festes de lliure 
disposició al 15-16. El nombre total de dies festius quedava en sis en ambdós casos. 
Cal tenir en compte que s’ha de respectar el nombre de dies lectius que ha de tenir 
un curs escolar per tema de normativa del calendari i beques de transport i 
menjador.  
 
Així doncs, per al curs actual es preveien inicialment tres dies de lliure disposició i 
tres de festes locals. Donat que un dels dies previsibles de festa local a Cornellà, la 
Pasqua Granada, serà festiu a tot Catalunya, i una probable data alternativa com 
festiu local a la ciutat seria el 24 de setembre, la Mercè (data que correspondria al 
curs 2016-2017), si això es confirmés, caldria preveure fixar una nova data de dia de 
lliure disposició dins del present curs escolar. 

 

 PUNT 5 DE L’ORDRE DEL DIA: (Elecció dels representants del CEM a la Comissió de 

Valoració de les sol·licituds d’Ajuts reemborsables per al pagament d’estudis 

universitaris de l’Ajuntament de Cornellà). Pren la paraula el sr. Enric Térmens, 

Director del Departament d’Educació, per informar que s’ha considerat oportú 

alternar la composició d’aquesta composició pel que fa a les persones que ha 

designar el CEM. Per aquesta primera convocatòria es proposa com a membres 



 
 

d’aquesta comissió de valoració a la sra. Olga Quesada (Directora de l’INS Esteve 

Terradas) i al sr. José Luis Pérez (Director de l’INS Joan Miró). S’informa també que 

fins a aquests moments, s’ha ofert informació sobre les beques a 20 persones 

presencialment al Departament d’Educació, però encara no s’ha formalitzat cap 

d’elles.  

 

El sr. Luis López i la sra. Mª Dolores Crisóstomo, representants de la FAMPA, 
informen que la seva associació va ser convidada a una reunió dins del procés 
participatiu d’elaboració de les bases d’aquesta convocatòria però algunes de les 
seves propostes no hi queden reflectides. I que com a entitat també els agradaria 
poder formar part en algun curs de la comissió de valoració.  

 
La sra. Helena Porras (representant del Sector Professorat),  valora positivament 
aquests ajuts, a nois i noies que comencen la universitat i que no poden pagar la 
matrícula. Respecte a la composició de la comissió de valoració assenyala que 
efectivament, el professorat de Secundària és qui millor pot conèixer la vàlua dels 
joves. Indica també que és important que els beneficiaris d’aquests ajuts, no només 
tinguin problemes econòmics, sino que també es valori la voluntat i motivació per 
continuar els seus estudis. Per això, convé que en aquesta comissió es consideri 
sempre la participació d’un membre dels centres de Secundària, ja què són ells qui 
poden oferir més informació sobre els possibles candidats. 

 
Contràriament, la sra. Mª Dolores Crisóstomo, representant de la FAMPA, considera 
que els expedients haurien de ser anònims  per tal de garantir l’objectivitat en la 
concessió dels ajuts.  
 
La sra. Montserrat Pérez, Regidora d’Educació de l’Ajuntament matisa que 
l’assignació d’aquests ajuts es farà d’acord a uns criteris objectius. La seva filosofia és 
la d’un préstec reemborsable, i en cap cas és un premi o una beca. Es tracta d’un 
crèdit amb criteris de banca ètica a retornar amb diners o col·laborant, per exemple, 
com a professorat del Programa d’Estudi Assistit. 

 
El sr. José Luis Pérez, director de l’INS Joan Miró, destaca que aquest tipus d’ajust és 
la primera vegada que s’ofereixen i que les possibles dificultats que puguem tenir en 
aquesta primera edició s’aniran corregint en properes convocatòries. Es podrà fer 
una valoració més acurada al final del procés.  
 
El fet que siguin ajuts reemborsables a un preu que cap titulat superior aconsegueix 
quan surt de la carrera, es valora positivament, i a més  amés, és un element de 
cohesió social. En canvi, no es mostra partidari dels ajuts amb una filosofia de beca 
no retornable, perquè el que s’ha de garantir justament és l’esforç i la feina. Una 
forma de garantir l’aportació de tothom per contribuir a la millora del sistema és 
justament retornant d’alguna forma aquesta inversió inicial que s’ha fet en la teva 



 
 

formació.  
 
El sr. Vidal Aragonés, representant del grup polític CEC-CPC, pregunta com arriba la 
informació d’aquests ajuts a les famílies. 
 
La sra. Montserrat Pérez, Regidora d’Educació de l’Ajuntament, informa que s’ha fet 
un gran esforç de difusió. Per exemple, s’ha ofert informació de forma directa a les 
famílies o usuaris  que s’han interessat per elles des del Departament d’Educació. A 
més a més, s’ha publicat la notícia en els mitjans de comunicació i de forma especial, 
ha aparegut publicada en diferents ocasions al Cornellà Informa. També s’ha publicat 
la informació al web de l’Ajuntament i al departament d’Educació. 

 

 PUNT 6 DE L’ORDRE DEL DIA (Assumptes sobrevinguts). Pren la paraula el sr. Enric 
Térmens, Director del Departament d’Educació, per informar que des del Consell de 
Ciutat sol·licita a cada consell sectorial l’elecció del seu representant. En el cas del 
Consell Escolar Municipal, es fa la proposta que la seva representa en aquest Consell 
de Ciutat i al Consell de Seguretat sigui la sra. M. Carmen Brito.  
 
Diferents membres del CEM plantegen la possibilitat de que a l’Ordre del Dia de la 
reunió del CEM s’especifiquin els assumptes sobrevinguts per tal de poder fer una 
preparació adequada dels mateixos.  

 

 PUNT 7 DE L’ORDRE DEL DIA (Precs i preguntes).  
 

El sr. Vidal Aragonés, representant del grup polític CEC-CPC, pregunta al Consell si els 
contractes prorrogats per l’Ajuntament i les noves contractacions que se’n puguin 
derivar pel que fa a la gestió integral de les escoles bressol, suposaran un canvi en el 
seu model de gestió (gestió directa/gestió privada) 
 
La sra. Montserrat Pérez, Regidora d’Educació de l’Ajuntament, informa que, 
efectivament,   el dia 1 de gener hi haurà dos nous contractes per a la gestió integral 
de dues escoles bressol de la ciutat (Mag Maginet i Cel Blau) i del servei de cuina 
(sense monitoratge) de les mateixes. La tramitació d’aquests nous contractes ha 
estat laboriosa (5-6 mesos) i als nous Plecs de Condicions Tècniques no s’ha 
incorporat cap canvi pel que fa al model de gestió. Les famílies no han manifestat 
cap disconformitat al respecte i per tant, no hi ha raó per canviar el model de gestió. 
 
El sr. Enric Térmens, Director del Departament d’Educació informa, a més a més, que 
la nova contractació ha de contemplar necessàriament la subrogació de l’equip 
educatiu de les escoles bressol, i que per tant això garanteix la continuïtat en els 
referents educatius dels centres. De la mateixa manera que el plecs obliguen als 
adjudicataris a seguir el nostre model pedagògic. 
 
El sr. Luis López i la sra. Mª Dolores Crisóstomo, representants de la FAMPA, 



 
 

informen del malestar de les famílies pels canvis constants dels llibres de text dels 
centres derivats dels canvis a la normativa educativa. Insisteixen en què és molt 
difícil ajudar a les famílies atès que les modificacions moltes vegades impliquen que 
el traspàs de llibres entre l’alumnat  sigui inviable. Per això manifesten el seu interès 
en que al Ple de l’Ajuntament es plantegi la possibilitat de fer alguna acció sobre  
aquests canvis als llibres de text. 
 
També assenyalen que les obres de les cuines als centres educatius de la ciutat han 
estat subvencionades per part de l’Ajuntament , però en elles, les AMPA també han 
col·laborat activament. 
 
La sra. Montserrat Pérez, Regidora d’Educació de l’Ajuntament, informa que als 
Consells Escolars del Centres hi assistirà, en representació de l’Ajuntament, el 
Regidor corresponent en cada cas. Si aquest no pot assistir, es proposarà 
l’assistència del Regidor responsable del Districtes i d’ella mateixa, per tal de poder 
garantir la presència d’un representat de la institució municipals  
 
El sr. Vidal Aragonés, representant del grup polític CEC-CPC, s’ofereix al 
Departament d’Educació i al CEM per a que el seu grup, pugui representat a 
l’Ajuntament als Consells Escolar de Centre de les Escoles de Primària i els INS de 
Secundària.  
 

 Conclou la sessió a les 19:08 
 

ACORDS: 

 
 Queda constituït el nou Consell Escolar Municipal  de Cornellà de Llobregat. 

 

 Queda aprovada per unanimitat l’acta de l’anterior sessió del Consell Escolar 
Municipal, de 2 de desembre de 2014. 
 

 Queda aprovada per unanimitat la següent proposta de dies de lliure disposició del 
centres educatius de la ciutat: 
 

o 7 desembre de 2015 
o 8 de gener de 2016 
o 8 de febrer de 2016 

 

 S’aprova per unanimitat que siguin la sra. Olga Quesada (Directora de l’INS Esteve 
Terradas) i al sr. José Luis Pérez (Director de l’INS Joan Miró) els representants del 
CEM a la Comissió de Valoració de les sol·licituds d’Ajuts reemborsables per al 
pagament d’estudis universitaris de l’Ajuntament de Cornellà 
 



 
 

 S’aprova per unanimitat que sigui la sra. M. Carmen Brito la representant del Consell 
Escolar Municipal al Consell de Ciutat i al Consell de Seguretat.  
 

 
 
 
 
 

Montserrat Pérez Lancho 
Vicepresidenta del CEM 

 
 
 
 
 

Juan José González López 
Secretari del CEM 

 
 


